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التعريف

يسـتخدم مخطـط صـدى القلـب الموجـات فـوق الصوتيـة لتكويـن صـور لقلبـك. ويسـمح هـذا الفحـص الشـائع لطبيبـك 
برؤيـة قلبـك ينبـض ويضـخ الـدم. ويمكـن لطبيبـك اسـتخدام صـور مخطـط صـدى القلـب في تشـخيص أمـراض القلـب.

وفقـاً للمعلومـات التـي يحتاجهـا طبيبـك، يتـم تحديد نـوع مخطط صـدى القلب الـذي تحتاجه من بين مخططات صدى 
القلـب المتعـددة. وينطـوي كل مخطـط من مخططـات صدى القلب على مخاطر قليلـة، إن وجدت.

لماذا يتم إجراؤه؟

قـد يقترح طبيبـك إجـراء مخطـط صـدى القلـب إذا اشـتبه في وجود مشـاكل في صمامـات أو حجـرات قلبـك أو إذا كانت 
لديـك أعـراض مرضيـة تشير إلى وجـود مشـاكل في القلـب مثـل ضيـق التنفـس أو ألم الصـدر. ويمكـن أيضًـا اسـتخدام 
مخطـط صـدى القلـب في الكشـف عن عيوب القلـب الخلقية لدى الأجنة قبـل ولادتهم )مخطط صـدى القلب الجنيني(.

بناءً على المعلومات التي يحتاجها طبيبك، قد تخضع لإجراء أحد مخططات صدى القلب التالية:

• مخطـط صـدى القلـب عبر الصدر: هو مخطط صـدى قلب تقليدي غير غـزوي. يقوم فيه الفنـي )اختصاصي الموجات 
فـوق الصوتيـة( بوضـع الهلام على صـدرك ثـم يضـع جهـازاً يعـرف باسـم الترجـام/ المحـول على جلـدك ويضغـط بـه 
بقـوة، موجهًـا بذلـك حزمـة مـن الموجـات فـوق الصوتيـة عبر صـدرك إلى قلبـك. ويسُـجل الترجـام صـدى الموجـات 

الصوتيـة المنعكـس مـن قلبـك. ويقـوم الكمبيوتـر بتحويـل هـذا الصـدى إلى صـور متحركـة على الشاشـة.

إذا تعـذرت الرؤيـة بسـبب الرئتين أو الضلـوع، فقـد تكـون هنـاك حاجـة لحقنـك بمقـدار قليـل مـن الصبغـة عبر الوريـد. 
وسـتعمل هـذه الصبغـة على جعـل بنيـة القلـب تظهـر بشـكل أوضـح على الشاشـة مـع تحسين جـودة الصـور.

• مخطـط صـدى القلـب عبر المـريء: إذا كان مـن الصعـب الحصـول على صـور واضحـة لقلبـك باسـتخدام مخطط صدى 
القلـب التقليـدي أو إذا كانـت هنالـك حاجـة لرؤيـة القلـب والصمامـات بشـكل أكثر تفصيلاً، قـد يـوصي طبيبـك بإجـراء 

مخطـط صـدى القلـب عبر المـريء.

في هـذا الإجـراء، يمـرر الطبيـب أنبـوب مـرن يحتـوي على ترجـام عبر الحلـق إلى داخـل المريء الـذي يربط بين الحلق 
والمعـدة. ومـن هـذا الموضـع يمكـن اسـتخدام الترجـام للحصـول على صـور أكثر تفصيلاً لقلبـك. سـوف يتـم تخديـر 

حلقـك وسـوف تحصـل على أدويـة تسـاعدك على الاسترخاء أثنـاء هـذا الإجراء.

• مخطـط صـدى القلـب الدوبلـري: عندمـا ترتـد الموجـات الصوتيـة عنـد اصطدامهـا بخلايـا الـدم التـي تتحرك عبر قلبك 
وأوعيتـك الدمويـة، فـإن حدتهـا تتغير. ويمكـن أن تسـاعد هـذه التغيرات )إشـارات دوبلـر( طبيبـك في قيـاس سرعـة 

واتجـاه تدفـق الـدم في قلبـك.

تسُـتخدم تقنيـة الدوبلـر في معظـم مخططـات صـدى القلـب عبر الصـدر وعبر المـريء، ويمكـن اسـتخدامها للتحقق 
مـن اضطرابـات تدفـق الـدم وضغـط الـدم في شرايين القلـب التي قد لا تكتشـفها الموجات فـوق الصوتيـة التقليدية. 

وأحيانـًا يكـون تدفـق الـدم الموضـح على الشاشـة ملوناً لمسـاعدة طبيبـك على تحديـد جميـع الاضطرابات.

• مخطـط صـدى القلـب بالمجهـود: تحـدث بعـض اضطرابـات القلـب – وخاصـة أمـراض الشرايين التاجيـة التي تمـد القلب 
بالـدم – فقـط أثنـاء ممارسـة الأنشـطة البدنية.

عنـد إجـراء مخطـط صـدى القلـب بالمجهـود، يتـم تصويـر القلـب بالموجـات فـوق الصوتيـة قبـل المشي على جهـاز 
المشي أو قيـادة دراجـة ثابتـة وبعدهـا مبـاشرة. إذا لم تكـن قـادراً على ممارسـة الرياضة، قد يتـم حقنك بـدواء يزيد 

مـن قـوة ضـخ القلـب كام لـو أنـك تمـارس التماريـن الرياضية.

المخاطر

لا ينجـم عـن مخطـط صـدى القلـب التقليـدي عبر الصـدر أي مخاطـر. ولكـن قد تشـعر أحيانـاً ببعـض الانزعاج على سـبيل 
المثـال، عنـد نـزع الضامدة اللاصقـة أثنـاء إزالـة الفنـي للأقطـاب الكهربائيـة التـي كانـت موضوعـة على صـدرك أثنـاء 

الفحص.



إذا كنـت سـتخضع لإجـراء مخطـط صـدى القلـب عبر المـريء، فقد يؤلمـك حلقك لبضع سـاعات بعد الفحـص. وفي حالات 
نـادرة، قـد يخـدش الأنبـوب حلقـك مـن الداخل. سـوف تتـم مراقبة مسـتوى الأكسـجين لديك أثنـاء الفحـص للتحقق من 

عـدم وجـود أي مشـاكل في التنفـس قد تنجـم عن أدويـة التخدير.

أثنـاء إجـراء مخطـط صـدى القلـب بالمجهود، قد تتسـبب التماريـن أو الأدوية - وليـس مخطط صدى القلب نفسـه - في 
حـدوث اضطـراب عابـر في ضربات القلـب. ونادراً مـا تحدث مضاعفـات خطيرة مثل النوبـة القلبية.

كيف تستعد

لا يلـزم إجـراء تحضيرات خاصـة قبـل إجـراء مخطـط صـدى القلب التقليـدي عبر الصـدر. ويمكنك تنـاول الطعـام والشراب 
وتنـاول الأدويـة كما تفعـل عادةً.

سـيطلب منـك طبيبـك عـدم تنـاول الطعـام لبضع سـاعات قبل إجـراء مخطط صدى القلـب عبر المـريء أو مخطط صدى 
القلـب بالمجهـود. إذا كنـت تعـاني مـن مشـاكل في البلـع، أخبر طبيبـك، لأن هـذا قـد يؤثـر على قـراره بطلـب مخطـط 

صـدى القلـب عبر المريء.

إذا كنـت سـتمشي على جهـاز المشي أثنـاء إجـراء مخطـط صـدى القلـب بالمجهـود، فارتـدِ أحذيـة مريحـة. وإذا كنـت 
سـتخضع لمخطـط صـدى القلـب عبر المـريء، فعلى الأرجـح لـن تتمكـن مـن القيـادة بعد ذلـك بسـبب الـدواء المهدئ 
الـذي سـتتلقاه. قبـل إجـراء مخطـط صـدى القلـب عبر المـريء، تأكـد مـن اتخـاذ الترتيبـات اللازمـة للعـودة إلى المنزل.

ما الذي يمكن توقعه

أثناء الإجراء

يمكـن إجـراء مخطـط صـدى القلـب في عيـادة الطبيـب أو في المستشـفى. بعـد خلـع ملابسـك وكشـف المنطقـة مـن 
الخصر إلى أعلى الصـدر، ستسـتلقي على طاولـة أو سريـر الفحـص. وسـيقوم الفنـي بلصـق رقـع لاصقـة )أقطـاب 

كهربائيـة( على جسـدك للمسـاعدة في الكشـف عـن التيـارات الكهربائيـة الصـادرة مـن قلبـك وتوصيلهـا.

أثنـاء إجـراء مخطـط صـدى القلـب، يقـوم الفني بإطفـاء الأضواء حتى تظهر الصورة على الشاشـة بشـكل أكثر وضوحاً. 
وسـيضع الفنـي هلامًـا مخصصًـا على صـدرك مام يحسـن مـن توصيـل الموجـات الصوتيـة ويزيـل الهـواء بين جلـدك 

والترجـام -وهـو جهـاز بلاسـتيكي صغير يرسـل موجـات صوتيـة ويسـتقبل الموجـات المنعكسـة.

سـيحرك الفنـي الترجـام على صـدرك للأمـام والخلـف، وسـتقوم الموجـات الصوتيـة بتكويـن صـور لقلبـك تظهـر على 
الشاشـة. وقـد تسـمع صـوت وشوشـة نابضـة؛ وهـو صـوت تسـجيل جهـاز الموجـات فـوق الصوتيـة لتدفـق الـدم خلال 

. قلبك

إذا كنـت تخضـع لإجـراء مخطـط صـدى القلـب عبر المـريء، فسـوف يتم تخديـر حلقك بـرذاذ مخـدر أو هلام لجعـل إدخال 
الترجـام في المـريء أكثر راحـة. وقـد يتم إعطـاؤك مهدئاً لمسـاعدتك على الاسترخاء.

تسـتغرق معظـم مخططـات صـدى القلـب أقـل مـن سـاعة، ولكـن قـد يختلـف الوقـت حسـب حالتـك. أثنـاء إجـراء مخطط 
صـدى القلـب عبر الصـدر، قـد يطُلـب منك التنفـس بطريقـة معينة أو الانقلاب على جانبـك الأيسر. وفي بعـض الأحيان، 
يجـب أن يتـم الضغـط بالترجـام بقـوة شـديدة على صـدرك. قد يكون هذا غير مريح -ولكنه يسـاعد الفنـي في الحصول 

على أفضـل الصـور لقلبك.



بعد الإجراء

في العادة، يمكنك استئناف أنشطتك اليومية العادية بعد إجراء مخطط صدى القلب.

إذا كان مخطـط صـدى القلـب الخـاص بـك طبيعيًا، فقـد لا تكون هناك حاجة إلى مزيـد من الاختبارات. أمـا إذا كانت النتائج 
مقلقـة، فقـد تتـم إحالتك إلى طبيـب متخصص في أمراض القلـب )طبيب قلب( لإجراء مزيـد من الفحوصات.

يعتمـد العلاج على مـا تـم اكتشـافه أثنـاء الفحـص إلى جانـب العلامـات والأعـراض المرضيـة التـي تعـاني منهـا. وقـد 
تحتـاج إلى تكـرار مخطـط صـدى القلـب في غضـون عـدة أشـهر أو إلى إجـراء فحوصـات تشـخيصية أخرى، مثـل التصوير 

المقطعـي المحوسـب للقلـب أو تصويـر الأوعيـة التاجيـة.

النتائج

تظهـر  وقـد  الطبيعيـة.  القلـب  ضربـات  إلى  بالإضافـة  الطبيعيـة  القلـب  وغـرف  صمامـات  عـن  طبيبـك  يبحـث  سـوف 
الآتي: القلـب  صـدى  مخطـط  مـن  عليهـا  الحصـول  تـم  التـي  المعلومـات 

• حجـم القلـب: يمكـن أن يـؤدي ضعـف أو تلـف صمامـات القلـب أو ارتفـاع ضغـط الـدم أو أي مـن الأمـراض الأخـرى إلى 
تضخـم حجـرات القلـب أو زيادة سُـمك جدران القلب بشـكل غير طبيعي. ويمكن لطبيبك اسـتخدام مخطـط صدى القلب 

لتقييـم مـدى الحاجـة إلى العلاج وأيضـاً لتقييم فعاليـة العلاج.

• قـوة الضـخ: يمكـن أن يسـاعد مخطـط صـدى القلـب طبيبـك في تحديد قوة ضـخ قلبك. قد تشـمل القياسـات الظاهرة 
بالفحـص النسـبة المئويـة للـدم الـذي يضخه البطين الممتلئ مع كل نبضة قلـب )الكسر القذفي( أو حجـم الدم الذي 
يضخـه القلـب في دقيقـة واحـدة )النتـاج القلبـي(. إذا كان قلبـك لا يضـخ مـا يكفـي مـن الدم لتلبيـة احتياجات جسـمك، 

فقـد يـؤدي ذلـك إلى الإصابة بفشـل القلب.

• تلـف عضلـة القلـب: يُّكِـن مخطـط صـدى القلـب طبيبك مـن تحديد مـا إذا كانـت جميع أجزاء جدار القلب تسـهم بشـكل 
طبيعـي في ضـخ الـدم. مناطـق جـدار القلـب التـي تتحـرك بشـكل ضعيـف قـد تكـون قـد تلفـت إثـر نوبـة قلبيـة أو أنهـا 
تتلقـى القليـل جـدًا مـن الأوكسـجين. وقـد يشير ذلـك إلى إصابتك بمـرض الشريـان التاجـي أو أي من الأمـراض الأخرى.

• صمامـات القلـب: يوضـح مخطـط صـدى القلـب كيـف تتحـرك صمامات قلبـك مع نبضـات قلبك. يمكـن لطبيبـك تحديد ما 
إذا كانـت الصمامـات تفتـح بشـكل كافٍ يسـمح بتدفـق الـدم بقـدر كافٍ أو تغلـق بالكامل لمنع ترسب الدم.

• عيـوب القلـب: يمكـن اكتشـاف العديـد من عيوب القلب باسـتخدام مخطط صدى القلب، ويشـمل ذلك مشـاكل حجرات 
القلـب، والوصلات غير الطبيعيـة بين القلـب والأوعيـة الدمويـة الرئيسـية، وعيـوب القلـب المعقـدة الموجـودة عنـد 

الـولادة. ويمكـن اسـتخدام مخطـط صـدى القلـب لمراقبة نمـو قلـب الطفل قبـل الولادة.



After the procedure

Usually, you can resume your normal daily activities after an echocardiogram.

If your echocardiogram is normal, no further testing may be needed. If the results are concerning, you may 
be referred to a doctor trained in heart conditions (cardiologist) for more tests.

Treatment depends on what’s found during the exam and your specific signs and symptoms. You may need 
a repeat echocardiogram in several months or other diagnostic tests, such as a cardiac computerized to-
mography (CT) scan or coronary angiogram.

Results

Your doctor will look for healthy heart valves and chambers, as well as normal heartbeats. Information 
from the echocardiogram may show:

• Heart size. Weakened or damaged heart valves, high blood pressure, or other diseases can cause the 
chambers of your heart to enlarge or the walls of your heart to be abnormally thickened. Your doctor can 
use an echocardiogram to evaluate the need for treatment or monitor treatment effectiveness.

• Pumping strength. An echocardiogram can help your doctor determine your heart’s pumping strength. 
Specific measurements may include the percentage of blood that’s pumped out of a filled ventricle with 
each heartbeat (ejection fraction) or the volume of blood pumped by the heart in one minute (cardiac out-
put). If your heart isn’t pumping enough blood to meet your body’s needs, this could result in heart failure.

• Damage to the heart muscle. During an echocardiogram, your doctor can determine whether all parts of 
the heart wall are contributing normally to your heart’s pumping activity. Parts that move weakly may have 
been damaged during a heart attack or be receiving too little oxygen. This may indicate coronary artery 
disease or various other conditions.

• Valve problems. An echocardiogram shows how your heart valves move as your heart beats. Your doctor can 
determine if the valves open wide enough for adequate blood flow or close fully to prevent blood leakage.

• Heart defects. Many heart defects can be detected with an echocardiogram, including problems with the 
heart chambers, abnormal connections between the heart and major blood vessels, and complex heart 
defects that are present at birth. Echocardiograms can even be used to monitor a baby’s heart development 
before birth.



Risks

There are no risks involved in a standard transthoracic echocardiogram. You may feel some discomfort sim-
ilar to pulling off an adhesive bandage when the technician removes the electrodes placed on your chest 
during the procedure.

If you have a transesophageal echocardiogram, your throat may be sore for a few hours afterward. Rarely, 
the tube may scrape the inside of your throat. Your oxygen level will be monitored during the exam to check 
for any breathing problems caused by sedation medication.

During a stress echocardiogram, exercise or medication — not the echocardiogram itself — may temporar-
ily cause an irregular heartbeat. Serious complications, such as a heart attack, are rare.

How you prepare

No special preparations are necessary for a standard transthoracic echocardiogram. You can eat, drink and 
take medications as you normally would.

Your doctor will ask you not to eat for a few hours beforehand if you’re having a transesophageal or stress 
echocardiogram. If you have trouble swallowing, let your doctor know, as this may affect his or her decision 
to order a transesophageal echocardiogram.

If you’ll be walking on a treadmill during a stress echocardiogram, wear comfortable shoes. If you’re having 
a transesophageal echocardiogram, you won’t be able to drive afterward because of the sedating medica-
tion you’ll likely receive. Before you have your transesophageal echocardiogram, be sure to make arrange-
ments to get home.

What you can expect

During the procedure

An echocardiogram can be done in the doctor’s office or a hospital. After undressing from the waist up, 
you’ll lie on an examination table or bed. The technician will attach sticky patches (electrodes) to your body 
to help detect and conduct the electrical currents of your heart.

During the echocardiogram, the technician will dim the lights to better view the image on the monitor. The 
technician will apply a special gel to your chest that improves the conduction of sound waves and elimi-
nates air between your skin and the transducer — a small, plastic device that sends out sound waves and 
receives those that bounce back.

The technician will move the transducer back and forth over your chest. The sound waves create images of 
your heart on a monitor, which are recorded for your doctor to review. You may hear a pulsing “whoosh,” 
which is the ultrasound recording the blood flowing through your heart.

If you have a transesophageal echocardiogram, your throat will be numbed with a numbing spray or gel to 
make inserting the transducer into your esophagus more comfortable. You’ll likely be given a sedative to 
help you relax.

Most echocardiograms take less than an hour, but the timing may vary depending on your condition. 
During a transthoracic echocardiogram, you may be asked to breathe in a certain way or to roll onto your 
left side. Sometimes the transducer must be held very firmly against your chest. This can be uncomfortable 
— but it helps the technician produce the best images of your heart.



Definition

An echocardiogram uses sound waves to produce images of your heart. This commonly used test allows 
your doctor to see your heart beating and pumping blood. Your doctor can use the images from an echocar-
diogram to identify heart disease.

Depending on what information your doctor needs, you may have one of several types of echocardiograms. 
Each type of echocardiogram has few, if any, risks involved.

Why it’s done

Your doctor may suggest an echocardiogram if he or she suspects problems with the valves or chambers 
of your heart or if heart problems are the cause of symptoms such as shortness of breath or chest pain. An 
echocardiogram can also be used to detect congenital heart defects in unborn babies (fetal echocardio-
gram).

Depending on what information your doctor needs, you may have one of the following kinds of echocar-
diograms:

• Transthoracic echocardiogram. This is a standard, noninvasive echocardiogram. A technician (sonog-
rapher) spreads gel on your chest and then presses a device known as a transducer firmly against your 
skin, aiming an ultrasound beam through your chest to your heart. The transducer records the sound wave 
echoes from your heart. A computer converts the echoes into moving images on a monitor.

If your lungs or ribs block the view, you may need a small amount of liquid (contrast agent) injected through 
an intravenous line (IV) that will make your heart’s structures show up more clearly on a monitor, improving 
the images.

• Transesophageal echocardiogram. If it’s difficult to get a clear picture of your heart with a standard echo-
cardiogram or if there is reason to see the heart and valves in more detail, your doctor may recommend a 
transesophageal echocardiogram.

In this procedure, a flexible tube containing a transducer is guided down your throat and into your esoph-
agus, which connects your mouth to your stomach. From there, the transducer can be positioned to obtain 
more-detailed images of your heart. Your throat will be numbed, and you’ll have medications to help you 
relax during a transesophageal echocardiogram.

• Doppler echocardiogram. When sound waves bounce off blood cells moving through your heart and 
blood vessels, they change pitch. These changes (Doppler signals) can help your doctor measure the speed 
and direction of the blood flow in your heart.

Doppler techniques are used in most transthoracic and transesophageal echocardiograms, and they can be 
used to check blood flow problems and blood pressures in the arteries of your heart that traditional ultra-
sound might not detect. Sometimes the blood flow shown on the monitor is colorized to help your doctor 
pinpoint any problems.

• Stress echocardiogram. Some heart problems — particularly those involving the coronary arteries that 
supply blood to your heart muscle — occur only during physical activity.

For a stress echocardiogram, ultrasound images of your heart are taken before and immediately after walk-
ing on a treadmill or riding a stationary bike. If you’re unable to exercise, you may get an injection of a 
medication to make your heart pump as hard as if you were exercising.
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